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وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی اعلام کــرد: طرح کالابرگ 
الکترونیکی مشمول ۱۰ گروه کالایی می شود.

صولــت مرتضوی در تازه تریــن اظهارنظر، با اشــاره به اجرای 
طــرح کالابرگ الکترونیکی گفت: عملیات اجرایی طرح کالابرگ 
الکترونیکی از روز )چهارشــنبه( به صورت آزمایشــی در اســتان 

هرمزگان آغاز شد.

وی با اشــاره بــه اختیاری بــودن این طــرح افزود: طرح 
۱۰ گروه کالایی )شیر، پنیر،  کالابرگ الکترونیکی مشــمول 
ماســت، روغن، برنج، مرغ، تخم مرغ، ماکارانی، قند و شکر( 

می شود.
مرتضوی بیــان کرد: این طرح آزمایشــی را ارزیابی می کنیم و 
چنانچه مطلوب باشد به سرعت در کل کشور آن را تعمیم خواهیم 

داد.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: کالابرگ الکترونیکی با 
قیمت پایه شهریور ۱۴۰۰ در نظر گرفته شده است و مابه التفاوت 

آن به صورت یارانه به مردم پرداخت می شود.
مرتضوی تاکید کرد: همچنین در صورت افزایش قیمت کالاها، 

تمهیدات جبرانی پیش بینی شده است.

خبر جدید وزیر کار درباره زمان اجرای طرح کالابرگ
 با کالابرگ می توانید این ۱۰ قلم کالا را بگیرید،؛

اقتصادی

رئیــس کل  بانک مرکزی گفت: از نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی می خواهیم تا در بررسی لایحه بودجه از تعریف تکالیف 

مالی مالایطاق برای بانک ها پرهیز کنند.
رئیس کل بانک مرکزی در نشست ماهانه مدیران عامل بانک ها 
و موسســات اعتبــاری غیربانکی با تاکید بر اصلاح نرخ ســود 
ســپرده ها و تسهیلات بانکی گفت: مهار تورم و کنترل نقدینگی 

مهمترین هدف بانک مرکزی است.
محمدرضا فرزین تصریح کرد: برای دســتیابی به هدف کنترل 
تورم و افزایش قدرت خرید مردم، سیاست فعال پولی و بانکی را 
اجرا و کنترل تقاضا از ناحیه نقدینگی و خلق پول در کنار عوامل 

تاثیرگذار سمت هزینه را با جدیت دنبال می کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی تاکیــد کرد: مدیریت انتظارات تورمی، 
کنتــرل مقداری ترازنامــه و اضافه برداشــت بانک ها به همراه 

نظــارت قوی بر چگونگی مصرف اعتبارات در شــبکه بانکی در 
دستور کار جدی بانک مرکزی قرار دارد.

رئیس  شــورای پول و اعتبار در ادامه، اجرای موفق اصلاح نرخ 
سود سپرده ها و تسهیلات بانکی را مستلزم اجرای دقیق قوانین و 
بخشنامه های بانک مرکزی در این باره به منظور انسجام بخشی 

در شبکه بانکی و جلوگیری از تخلفات احتمالی برشمرد.
وی در ادامــه بر ضرورت افزایش ســرمایه بانک ها و همچنین 
فروش اموال مازاد شــبکه بانکی به عنوان سیاست قطعی بانک 
مرکزی تاکید کرد. دکتر فرزیــن با بیان اینکه حفظ ارزش پول 
ملی و کنترل تورم از جمله رســالت های اصلی تمام بانک های 
مرکزی است تصریح کرد: این بانک در چارچوب سیاست تثبیت، 

سیاستگذاری و اقدام می کند.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین اجرای سیاست تثبیت با نرخ 
میانگین ۲۸۵۰۰ تومانی در ســامانه نیما برای واردات کالاهای 
اساســی، مواد اولیه و ماشین آلات و تجهیزات تولید را به منظور 
ثبات بخشــی به بازار ارز و کاهش انتظارات تورمی مورد تاکید 
قرار داد و افزود: در این زمینه حتما شــبکه بانکی می تواند نقش 
آفرینی کند و کمک رسان این سیاست جدید ارزی بانک مرکزی 
باشــد.دکتر فرزین با تاکید بر اجرای دقیق این سیاست ارزی در 
بخش های مختلف گفت: در کنار این سیاســت، نیمه اول بهمن 
بــازار مبادله ارز و طلا را هم افتتاح خواهیم کرد تا بقیه نیازهای 
خدماتی و نیازهای مردم به ارز در این بازار تامین شود. همچنین 
تامیــن و تخصیص ارز در بانک مرکزی نیز هم اکنون به خوبی 

در حال انجام است.

   امیرحسین فوقانی
کنکور این جدیدترین بهانــه برای قطع اینترنت 
سراســری اپراتورها بود. اتفاقــی که یک ماه قبل 
ابتدا از ســوی معاون وزارت علوم اعلام شد، بعد 
همه دولتــی ها تکذیبش کردنــد اما عملا صبح 
پنجشــنبه همزمان با کنکور تجربی تقریبا بخش 
بزرگی از مردم تهران و دیگر شهرها دسترسی به 
اینترنت نداشــتند اما فقط چند دقیقه پس از شروع 
کنکور تصاویر ســئوال ها در شبکه های اجتماعی 

دست به دست می شد.
اگرچه رییس سازمان سنجش ادعا کرد تنها چند 
نفر در گرگان به دلیل تلاش برای تقلب در کنکور 
در شــهر گرگان و یک نفر در تبریز بازداشت و از 
امتحان محروم شدند و این کنکور با سلامت کامل 
برگزار شده اما این قطعی و تبعات لو رفتن سئوال 

ها انتقادات بسیاری را به همراه داشت.
راهکار قطع!

بحث لو رفتن ســوالات کنکور سال هاســت که 
مطرح اســت؛ اولین افرادی که با خریدن پاســخ 
سوالات قبل از برگزاری جلسه کنکور، توانستند با 

کسب رتبه های ایده آل به دانشگاه راه بیابند، حالا 
سال هاست که فارغ  التحصیل شده اند.

اما راهکار مســئولان در طول این ســالها برای 
حل این مســئله چه بوده؟ در سالهای اخیر، قطع 
کردن اینترنت در اطراف حوزه های محل برگزاری 
کنکور، راهکاری بوده که مسئولان برای برگزاری 
ســالم این رقابت علمی درنظر گرفته اند. این بار 
بر خلاف سه ماهه پاییز شــبکه اینترنت موبایلی 
نه فقــط از اینترنت بیــن الملل کــه از اینترنت 
ملی هم تهی شــد تا شــاید امکان ارتباط و تقلب 
در داخل حوزه های امتحانی به صفر برســد. این 
البته ادعایی اســت که کمیته برگزاری کنکور که 
جلســاتش جایی فرتر از وزارت علوم و ارتباطات 
تشکیل می شود. جایی که رئیس سازمان سنجش 
درباره اش گفت:»باید از همه نهادهایی که کمک 
کردند تا کنکور با ســلامت برگزار شود تشکر می 
کنم.« او اما درحالی چنین واکنشــی داشت که از 
چهارشــنبه شب و با آغاز قطعی ها انتقاداتی شدید 
از سوی فعالان رسانه ای اصولگرا و حامیان دولت 

هم به راه افتاد .

طرح قطع کردن اینترنت از چه زمانی 
عملی شد؟

اولین بار در سال ۱399 بود که در زمان برگزاری 
کنکور، مسئولان با قطع کردن اینترنت در اطراف 
حــوزه های برگزاری کنکور، بــه مدت ۴۵ دقیقه 
سعی داشتند تا از هرگونه تقلب احتمالی جلوگیری 
کرده و این اقدام با ابلاغ مراجع امنیتی به اپراتورها 
صورت گرفت. البته بعد از این اقدام کشمکش ها 
و چالشهای فراوانی به راه افتاد. برای کنکور سال 

۱۴۰۰ ، مســئولان پیش دســتی کردند و در ابتدا 
صحبت از خرید دستگاه جمر مطرح شد و تلاشها 

برای پیشگیری از انجام هرگونه تقلب انجام شد.
این بار و در ســال ۱۴۰۱ نیز از مدتها قبل صحبتها 
برای قطع کردن اینترنت در روزهای برگزاری کنکور 
آغاز شد. از روز چهارشنبه نیز مقامات با ارسال پیامک 
به افراد، به آنها اطلاع دادند که در طول زمان برگزاری 
این آزمون، اینترنت با اختلال روبرو خواهد شد. همین 
طور هم شــد و در روز پنجشنبه اینترنت بسیاری، به 
ویژه آنهایی که در نزدیکی حوزه های برگزاری کنکور 

حضور داشتند، قطع شد.
آیا امسال قطع کردن اینترنت نتیجه داد؟

جالب اینجاســت که به رغم همه این تلاشها ، در 
همان دقایق ابتدایی بعد از آغاز کنکور، گویا سوالات 
به بیرون درز پیدا کرده و همین موضوع با واکنشهای 
زیادی در شــبکه های اجتماعی روبرو شــد. اگرچه 
مسئولان برگزاری کنکور زیر بار این موضوع نرفتند، 
ولی اندکی بعد تصاویر پخش شــده از سوالات درز 
کرده در شــبکه های اجتماعی دست به دست شد و 
حتی وب سایتهای خبری و رسانه های کشور نیز به 

این موضوع پرداختند. رسانه ها در گزارش هایشان به 
این نکته اشــاره کردند که در روز پنجشنبه چند نفر 
در رابطه با درز کردن ســوالات کنکور در استانهای 
گلستان و آذربایجان شرقی دستگیر شدند و به نقل از 
سایت خبری عصر ایران، رئیس سازمان سنجش هم 
مدعی شده که اگر اینترنت قطع نمی شد صدها مورد 

مشابه نیز اتفاق می افتاد.
دستگاه جمر چیست؟

به نقل از وب سایت opp ، جمر یا مختل کننده 
ســیگنال، یک دستگاه ارتباطی سیار یا ثابت است 
که در همان محدوده فرکانس تلفن همراه، پارازیت 
ارسال می کند تا تداخل ایجاد کرده و سیگنال های 

تلفن همراه و انتقال تماس را مسدود کند.
حال مشخص نیست که آیا با به کارگیری تدابیر 
متعدد بــرای تضمین امنیت کنکور، آیا کنکور دی 
ماه ۱۴۰۱ به دور از هرگونه حاشیه یا تقلب برگزار 
شــده و یا اینکه قطع کردن اینترنت هم نتوانسته 
مانع از تلاش های مافیای کنکور برای ورود برخی 
افراد به دانشگاه ها شــود؟ جواب این سوال را در 

آینده نزدیک خواهیم گرفت.

   مریم فکری

یک کارشناس مسکن درباره طرح فروش متری مسکن در بورس، 
می گوید: من فکر می کنم این طرح خیلی روی بازار مسکن اثرگذار 
نیست.موضوع بورس مســکن در سال های اخیر توسط شهرداری، 
وزارت راه و شهرسازی و سازمان بورس مطرح شده، اما تا امروز به 
سرانجام نرسیده است. طبق این طرح افراد می توانند به متراژی که 
توانایــی پرداخت قیمت آن را دارند، واحدی از متراژ منزل خریداری 
کنند و بعد از چند سال امکان مالکیت واحد را فراهم آورند. حالا به 
تازگی شهردار تهران خبر داده که نرم افزار بورس مسکن آماده شده 
و باید به بازار سرمایه بپیوندد؛   موضوعی که دوباره خرید متری خانه 

را به کانون توجه بازگرداند.
به گفته شهردار تهران، در شرایط تورمی، سرمایه مردم مثل یخ 
آب می شــود، اما خرید متری مسکن از طریق بازار سرمایه این 
امکان را فراهم می کند تا ارزش پول حفظ شود. ممکن است یک 
فــرد ۱۰ متر، ۲۰ متر یا ۵۰ متر از یک واحد را بخرد و طی چند 

سال بتواند مالکیت کامل یک واحد را از آن خود کند.
خانه های خالی توهم بود

اولاد تصریح می کند: ما از اول هم می گفتیم که خانه های خالی 
توهم اســت و چیزی تحت عنوان خانــه خالی که مردم خانه را 
بخرند و خالی نگه دارند، وجــود ندارد. دلیل خالی بودن خانه ها 
این است که در جای مناسبی ساخته نشده مثل شهرهای جدید، 

یا یک سری خانه در شمال تهران وجود دارد.
وی عنوان می کند: بر همین اساس، به نظر می رسد که توهمی 

بیش نیست که فکر کنیم تقاضای پرحجمی وجود خواهد داشت. 
چون اگر فرد خانه را بخرد که اجاره دهد، اصلا مشــکلی ندارد. 

بالاخره یک بخشی از تقاضای بازار را پوشش می دهد.
این کارشناس بازار مسکن ادامه می دهد: حالا امکان دارد پشت 
این قضیه مسکن هایی وجود داشته باشد یا در حال ساخت باشد، 
مثلا در پرند ۴ واحد وجود داشــته باشــد و همان را بخواهند در 
بورس بگذارند و بگویند پول یک متر را بدهید و از آن پول برای 
تامین مالی همان پروژه استفاده کنند. این به نوعی مشارکت در 
ساخت می شود که به صورت ســهامداری، مشارکت در ساخت 

انجام می دهید. بعدا هم اگر خواستید، همان را می خرید.
اولاد تاکیــد می کند: به نظر من بیشــتر بحــث تامین مالی یا 
شیوه های تامین مالی است تا این که اثرگذاری روی بازار مسکن 

داشته باشد.

  فرزین: مجلس تکالیف مالایطاق 
برای بانک ها تصویب نکند

چطور به خاطر »کنکور « اینترنت ذبح شد؟

 اولاد: مردم سالانه ۵۰ میلیون تومان 
پس انداز ندارند که یک متر مسکن بخرند

سیاست های بانک مرکزی برای مهار تورم

اختلال کامل در زندگی مردم به خاطر نخریدن چند دستگاه الکترونیک قطع سیگنال

طرح عجیب خانه دار کردن مردم؛ 

اخبار کوتاه 

   مریم فکری
یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس بــا بیان این که 
طولانی شــدن برنامه ششم توسعه خیلی جالب نیست، می گوید: 
تمدید شدن این برنامه از روی ناچاری است، چون اگر بخواهیم 
منتظر بمانیم که دولت برنامه را بیاورد و اول برنامه مصوب شود 
و بعد بودجه را مصوب کنیم، شــاید به راحتی امکان پذیر نباشد، 

بنابراین راهی غیر از تمدید برنامه نداریم.
 با وجود این کــه 9 روز از ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۲ به مجلس 
می گذرد، اما هنوز تکلیف برنامه هفتم توســعه مشخص نیست؛ 
اگرچــه رییس جمهور در هنگام ارائه لایحــه بودجه به مجلس، 
درخواســت تمدید برنامه ششم توســعه را هم مطرح کرد. البته 
تا پیش از این، مســوولان دولتی بارها اعــلام می کردند که تا 
بهمن ماه برنامه هفتم توســعه را به مجلس تحویل خواهند داد، 
اما با وجود رســیدن به بهمن ماه، هنوز خبــری از برنامه هفتم 

توسعه نیست.
اما نکته ای که در این میان مطرح است، این که خبرها حاکی از 
آن است که تمدید برنامه ششم توسعه در مجلس هنوز به تصویب 
نرسیده است و برخی از نمایندگان، از احتمال ارائه لایحه برنامه 
هفتم به مجلس تا پایان ســال خبر می دهند. در همین خصوص 
یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات مجلس در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: برنامه ششــم توسعه 
به طور قطع تمدید می شــود. هر زمان کمیسیون بررسی بودجه 
را شــروع کند، برنامه ششم را برای مدت ۶ ماهه تمدید می کند. 

بنابراین تا کلیت بودجه مصوب نشود، تمدید نمی شود.
تاخیر در ارائه برنامه هفتم چه آسیب هایی به دنبال 

دارد؟
جعفر قادری با اشــاره به آســیب هایی که تاخیر در تصویب و 
اجرای برنامه ها برای اقتصاد کشــور خواهد داشــت؟ می گوید: 
برنامه ها به هرحال ۵ ســاله نوشــته می شود و طولانی شدن آن 
دیگر خیلی جالب نیســت، ولی از روی ناچاری اســت، چون اگر 
بخواهیــم منتظر بمانیم که دولت برنامــه را بیاورد و اول برنامه 
مصوب شــود و بعد بودجــه را مصوب کنیم، شــاید به راحتی 

امکان پذیر نباشد، بنابراین راهی غیر از تمدید برنامه نداریم.

وی می افزاید: کشــور بدون برنامه نمی تواند باشــد. همان طور 
که یک ســری اسناد بالادستی، میان دستی و پایین دستی داریم، 
بنابراین هر بودجه باید متکی به برنامه باشــد و هر برنامه متکی 

به اسناد بالادستی باشد و سلسله مراتب برنامه ها رعایت شود.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تصریح می کند: این که 
برنامه نداشــته باشــیم و بدون برنامه بخواهیم بودجه را بررسی 
کنیم، خیلی جالب نیســت. بودجه یک برنامه یک ساله است که 
باید مرتبط با برنامه ۵ ســاله باشد و برنامه ۵ ساله نیز مرتبط با 

سند ۲۰ ساله باشد که سلسله مراتب فعالیت ها مشخص باشد.
قــادری با بیان این که نمی توانیم کشــور را بدون برنامه اداری 
کنیم، عنوان می کند: ما باید اهداف بلندمدت را در نظر بگیریم و 
این که در میان مدت چقدر بخواهیم به اهداف برســیم، مشخص 

باشد.

وی تاکید می کند: این که ما بدون برنامه بخواهیم حرکت کنیم، 
کار ما به مانند شخصی می ماند که اصلا جلوی چشمش را نگاه 
نمی کند و ســر خود را زیر انداخته بدون این که بداند در پیش رو 
چه اتفاقاتی ممکن است بیفتد. بر این اساس، ما اگر بدون برنامه 
بخواهیم حرکت کنیم، ممکن اســت به سمت و سویی برویم که 
ندانیم هدف مان چه بوده و به این ترتیب، از اهداف دور می مانیم.

عضو کمیســیون برنامــه و بودجه و محاســبان مجلس تاکید 
می کند: به این ترتیب، لازمه بررسی بودجه های یک ساله، داشتن 

برنامه چند ساله است.
بودجه و برنامه نمی نویسیم که در کتابخانه بگذاریم!

عباس آرگون، عضــو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران نیز 
درباره تاخیر دولت در ارائه برنامه هفتم توســعه، می گوید: برنامه 
هفتم توسعه به طور قطع باید مقدم بر بودجه باشد؛ چراکه برنامه 

هفتم، برنامه ۵ ســاله است و بودجه، برنامه سالانه است. این دو 
باید در یک راستا باشد.

وی می افزاید: بودجه ســالانه نمی تواند جدای از برنامه ها باشد. ما برنامه 
می نویســیم که بتوانیم محقق کنیم و سیاســت ها را جامه عمل بپوشانیم. 

بودجه و برنامه نمی نویسیم که در کتابخانه بگذاریم و خاک بخورد.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران عنوان می کند: اول باید برنامه 
هفتم مشــخص باشد که چیســت و بودجه ۱۴۰۲، عملا یک پنجم برنامه 
هفتم توسعه را بتواند محقق کند. وقتی برنامه ای وجود ندارد، بودجه چگونه 
می خواهد آن را محقق کند!؟ پس از منظر کلی، تقدم برنامه هفتم بر بودجه 

باید مشخص شود.
آرگــون تصریح می کنــد: بالاخــره برنامه محوری باید در ســرلوحه کار 
مســوولان کشور باشد و بدانیم هدف مان چیست، کجا می خواهیم برویم و 
هدف مان چیست تا بتوانیم بودجه را بر همان اساس بچینیم. برنامه محوری 
بسیار مهم است. در برنامه هفتم نیز باید به این نکته توجه شود که ۶ برنامه 

توسعه ای گذشته به کجا رسیده و چه نتیجه و خروجی ای داشته است.
وی متذکر می شود: ما باید یک ارزیابی ای از ۶ برنامه گذشته داشته باشیم 
و نقاط قوت و ضعف آن و دلیل نرســیدن به اهداف در برنامه ها، ارزیابی و 
آسیب شناســی شود و برنامه ها متناسب با واقعیت ها و توانمندی های کشور 

تنظیم شود.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران ادامه می دهد: درست است که 
برنامه ها باید چالشــی باشــد، ولی نکته این جاست که باید برنامه ای نوشته 
شود که محقق شــدنی باشد؛ یعنی با امکانات و ظرفیت ها و توانمندی های 
کشــور همخوان باشد و رویاپردازانه نباشد که قابلیت تحقق داشته باشد. ما 
باید ارزیابی کنیم که ۶ برنامه قبلی چقدر محقق شــده و چرا بخش هایی از 

آن محقق نشده باشد.
آرگــون تاکید می کند: از دولت باید پرســید که چــرا تدوین برنامه هفتم 
توســعه تا این حد تاخیر افتاده اســت. ما هر چه فاقد برنامه باشیم، به طور 
قطع آســیب های بیشــتری خواهیم دید. حرکت بدون برنامه، آسیب های 
جبران ناپذیری برای کشــور دارد. ما سندهای بالادستی و سند چشم انداز را 

داریم و در ادامه، بودجه را داریم که باید در یک مسیر باشد.
وی خاطرنشــان می کنــد: یکی از بحث هــای ما این بود کــه دولت ها 
برنامه محور نبوده اند و هر کسی، برنامه خودش را دنبال می کند؛ در صورتی 

که وقتی برنامه وجود دارد، باید همان برنامه دنبال شود.

سخنگوی صمت:

هر گونه عرضه رانتی خودرو ممنوع است
سخنگوی وزارت صمت گفت: هر گونه عرضه رانتی خودرو 

چه از طرف خودروساز دولتی و چه خصوصی ممنوع است.
امیــد قالیباف در مــورد فروش خــارج از ضابطه خودرو به 
دستگاه ها، اظهار کرد: بر اساس فرمان ۸ بندی رئیس جمهور 
که اسفند سال گذشته صادر شــد، هر گونه فروش خارج از 

ضابطه خودرو به دستگاه ها تخلف محسوب می شود.
سخنگوی وزارت صمت افزود: این مساله شامل خودروسازان 
دولتی و خصوصی می شود؛ زیرا بخش خصوصی نیز زیر نظر 
ســازمان حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان فعالیت 
می کند و نمی تواند اقدامــی خارج از ضابطه انجام دهد. وی 
گفت: در حال حاضر اختلاف قیمت خودرو در کارخانه و بازار 
زیاد است بنابراین هر گونه عرضه رانتی خودرو ممنوع است.

زمان خرید طلا و سکه هست یا خیر؟

پشت پرده افزایش قیمت طلا و سکه 
اعلام شد

رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر درباره دلایل گرانی طلا 
و سکه در بازار توضیح داد.

ابراهیم محمدولی درباره دلایل افزایش قیمت طلا و سکه 
در بازار می گوید: چند روز در بورس کالا ربع ســکه عرضه 
شد و بعد از چند روز، عرضه سکه متوقف شد. این شرایط را 
در کنــار قیمت اونس جهانی طلا بگذارید و بازار ارز و تقاضا 
در بازار و در عین حال، مسایل سیاسی را هم در نظر بگیرید. 

این عوامل باعث نوسانات قیمت طلا و سکه می شود.
رییس سابق اتحادیه طلا و جواهر تصریح می کند: در حال 
حاضر متاسفانه در وضعیت افزایشی قیمت ها قرار داریم و این 
نوسانات شدید، اجازه مطلوب را به تقاضاکننده نمی دهد که 
به راحتی بتواند تصمیم بگیرد در بازار چه رفتاری داشته باشد 
و ایــن که خرید کند یا خیر. محمدولی عنوان می کند: حتی 
همین مساله برای اعضای صنعت طلا نیز اتفاق می افتد که 
در تصمیم گیری در بحث خرید و فروش در این نوســانات 
دچار سردرگمی شــوند که اگر طلا و سکه را بفروشند، می 
تواننــد با همین قیمت جایگزین کنند یا خیر. رییس ســابق 
اتحادیه طلا و جواهر در پاسخ به این پرسش خبرآنلاین که 
با توجه به نوسانات شــدید قیمت ها، این سوال برای خیلی 
از مردم مطرح اســت که آیا زمان خرید طلا و سکه هست یا 
خیر؟ می گوید: اگر ما می دانستیم که چه اتفاقی برای قیمت 
ها می افتد، خب خودمان کاری می کردیم تا بتوانیم طلای 
بیشتری اندوخته کنیم. پیش بینی در این زمینه خیلی سخت 
اســت و نمی توان پیش بینی کرد. محمدولی می افزاید: اما 
تجربه نشان داده که در بحث طلا و سکه اگر سرمایه گذاری 

برای درازمدت باشد، کسی ضرر نمی کند.

بر اساس ابلاغ گمرک؛

عوارض صادراتی سیب زمینی ۶ برابر شد
بر اســاس ابلاغیه گمرک ایران، افزایش عوارض صادراتی 
سیب زمینی از ۱۲ درصد به ۷۰ درصد ارزش پایه صادراتی از 

تاریخ ۲۴ دی تا پایان سال جاری اعمال شده است.
علی اکبر شــامانی مدیرکل دفتر صادرات گمرک ایران در 
بخشــنامه ای به گمرکات سراسری کشــور اعلام کرد: پیرو 
بخشنامه شماره ۱3۸۴۰۶۰/۱۴۰۱/۲۶۷ مورخ ۲۰/۰9/۱۴۰۱ 
موضوع عوارض صادرات سیب زمینی، پیاز به پیوست تصویر 
نامه شــماره ۱۱۱۷۵۲۱۶ مورخ ۲۱/۱۰/۱۴۰۱ دفتر مقررات 
صادرات و واردات ســازمان توســعه تجارت ایران منضم به 
نامه شماره ۸۴۵۰۶/۵۰۰/۱۴۰۱ مورخ ۱۷/۱۰/۱۴۰۱ معاون 
توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی در خصوص افزایش 
احمد عوارض صادراتی ســیب زمینــی از ۱۲ به ۷۰ ارزش 
پایــه صادراتی و با تأیید سیســتمی توســط نماینده وزارت 
جهاد کشاورزی )جناب آقای مدد علی رستمی ناوان معرفی 
شده طی بخشــنامه شــماره ۱3۵3۴۱۸/۱۴۰۱/۲۶۰ مورخ 
۱۵/۰9/۱۴۰۱( در ســامانه جامع امور گمرکی مطابق با مفاد 
نامه های مذکور و رعایت ســایر قوانیــن و مقررات از تاریخ 
۲۴/۱۰/۱۴۰۱ تا پایان سال جاری بنا بر صراحت ذکر شده در 
نامه دفتر مقررات صادرات و واردات اشاره شده در بالا ارسال 
می گــردد ضمناً اخذ عوارض ۵/۰ )نیم( درصد موضوع جز او 
تبصره ۸ قانون بودجه کل کشور سال ۱۴۰۱ نیز الزامی است.

در ۹ ماهه امسال رقم خورد؛

 افزایش ۱۱ درصدی صادرات 
به هند و چین

بر اســاس آمار گمرک ایران، صادرات به چین و هندوستان 
در 9 ماهه امســال به لحاظ ارزشی با رشد ۱۱ درصدی و به 

لحاظ تناژی با رشد یک درصدی روبرو بوده است.
آمارهای گمرک در 9 ماهه نخســت ســال جاری نشــان 
می دهد صادرات کالاهای ایرانی به چین ۲3 میلیون و ۷۷۲ 
هــزار تن به ارزش ۱۱ میلیارد و ۸۵۵ میلیون دلار رســیده، 
این در حالی اســت که در همین بازه زمانی در سال گذشته 
۲۲ میلیــون و ۱۷۱ هــزار تن کالا بــه ارزش ۱۰ میلیارد و 
۶۶۷ میلیون دلار روانه این کشــور شــده بود؛ بنابراین باید 
گفــت که صادرات کالاهــای ایرانی بــه بازارهای چین به 
لحاظ ارزشی با رشــد ۱۱ درصدی و به لحاظ تناژی با رشد 
۷ درصدی روبرو بوده اســت. از طرف دیگر طی این مدت 3 
میلیــون و ۸۴۴ هزار تن کالا بــه ارزش یک میلیارد و ۴۷۴ 
میلیون دلار به هند صادر شــده، این در حالی اســت که در 
سال گذشته یک میلیارد و 39۷ میلیون دلار صادرات به این 
کشور به ثبت گمرک رسیده؛ بنابراین می توان گفت صادرات 
کالاهای ایرانی به هند با رشــد ۶ درصدی روبرو بوده است. 
در مجمــوع می توان گفت ۲۷ میلیون و ۶۱۶ هزارتن کالا به 
ارزش ۱3 میلیــارد و 3۲9 میلیون دلار کالای ایرانی به چین 
و هندوستان صادر شده، این در حالی است که در همین بازه 
زمانی در ســال گذشــته ۲۷ میلیون و ۲۴9 هزار تن کالا به 
ارزش ۱۲ میلیارد و ۶۴ میلیون دلار روانه این دو کشور شده 
بود، بنابراین صادرات به چین و هندوســتان به لحاظ ارزشی 
با رشــد ۱۱ درصدی و به لحاظ تناژی با رشد یک درصدی 

روبرو بوده است.

قادری: راهی غیر از تمدید برنامه ششم نداریم

زنگ خطر بودجه بدون برنامه! 


